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۱۸۵ فوتی جدید کرونا در کشور 
بنابر اعلام وزارت بهداشت در ۲۴ ساعت ۱۶هزار و ۳۱۰ ابتلای جدید کووید 
- ۱۹ در کشــور شناسایی شد و متاسفانه ۱۸۵ بیمار نیز جان خود را به دلیل 
این بیماری از دســت دادند. به گزارش ایســنا، از روز ۲۶ بهمن ماه تا روز ۲۷ 
بهمن ماه ۱۴۰۰ و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۱۶ هزار و ۳۱۰ بیمار 
جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشــور شناسایی شد که دو هزار و ۲۷۵ نفر از آنها 
بســتری شدند. مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۶ میلیون و ۸۷۶ هزار و 
۵۶۵ نفر رســید. متاسفانه در طول ۲۴ ساعت، ۱۸۵ بیمار کووید۱۹ جان خود 
را از دســت دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به ۱۳۴ هزار و ۲۳۸ نفر 
رســید. خوشــبختانه تا روز ۲۷ بهمن ماه، ۶ میلیون ۳۷۳ هزار و ۶۷۸ نفر از 
بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند. سه هزار و ۶۰۷ نفر از 
بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتانها تحت 
مراقبت قرار دارند. تا روز ۲۷ بهمن ماه، ۴۶ میلیون و ۳۰۷ هزار و ۶۶۱ آزمایش 
تشــخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است. در حال حاضر ۲۴۷ شهرستان 
در وضعیت قرمز، ۱۱۲ شهرستان در وضعیت نارنجی، ۸۹ شهرستان در وضعیت 

زرد و ۰ شهرستان در وضعیت آبی قرار دارند. 

فراخوان مشمولان اعزامی  اسفند ۱۴۰۰
ســازمان وظیفه عمومی انتظامی جمهوری اســلامی ایران اعــلام کرد: کلیه 
مشمولان دارای برگ آماده به خدمت به تاریخ اسفند ماه سال ۱۴۰۰ می بایست 
در محل و مراکزی که در برگ معرفی نامه اعلام شده، حضور یابند. به گزارش 
ایلنا به نقل از پایگاه خبری پلیس، ســازمان وظیفــه عمومی انتظامی جموری 
اســلامی ایران در اطلاعیه ای اعلام کرد: کلیه مشــمولانی کــه برگ آماده به 
خدمت به تاریخ اسفند ماه۱۴۰۰ دریافت کرده اند، می بایست با مراجعه به یکی 
از دفاتر خدمات الکترونیک انتظامی )پلیس+۱۰( ، برگ معرفی نامه مشــمولان 
به مراکز آموزش را دریافت و برابر اطلاعات مندرج در آن اقدام کنند. این دسته 
از مشــمولان می بایست روز یکشنبه یکم اسفند ماه ســال ۱۴۰۰ در ساعت، 
محل و مراکزی که در برگ معرفی نامه مشمولان اعلام شده، حضور یابند و به 
خدمت دوره ضرورت اعزام شــوند. مشمولان اعزامی اسفند ماه می بایست برگ 
واکسیناســیون کووید ۱۹ را با برگ واکســن مننژیت و دوگانه در روز اعزام به 
همراه داشــته باشند. مشمولان می بایســت اصل مدارک مورد نیاز اعم از برگ 
آماده به خدمت، برگ محل مراجعه، برگ واکسیناسیون، کارت ملی و شناسنامه 
و مدارک مربوط به شــرایط خاص را به همراه خود داشته باشند. در ادامه این 
اطلاعیه آمده است؛ عدم حضور به موقع در زمان و محل های تعیین شده غیبت 
محسوب شــده و برابر ماده ۱۰ و ۵۸ قانون خدمت وظیفه عمومی با آنان رفتار 
خواهد شد. این ســازمان در این اطلاعیه متذکر شده که متقاضیان در صورت 
نیاز به اطلاعات بیشتر می توانند از طریق پایگاه اطلاع رسانی سازمان به نشانی 
www. vazifeh. police. ir ، ســامانه تلفن گویا به شــماره ۰۹۶۴۸۰ و یا 
کانال خبرســربازی در پیام رسان سروش به نشانی khabaresarbazi @ از 

آخرین اخبار مربوطه مطلع شوند. 

آزادسازی معابر منطقه ۱۵ با ساماندهی حصارهای 
کارگاهی

شــهردار منطقه ۱۵ از آزادســازی معابر منطقه با ســاماندهی حصارهای 
کارگاهی یک هزار و ۱۲۳ ملک دارای پروانه ســاخت و ســاز در حال اجرا در 
ســطح نواحی هفتگانه با اجرای طرح نگهداشت شهر خبر داد. به گزارش روابط 
عمومی شهرداری منطقه ۱۵، سید مهدی صباغ با اعلام این خبر گفت: درحال 
حاضر یکهزار و ۱۲۳ پروژه تخریب و نوسازی املاک در سطح نواحی هفتگانه در 
حال اجراســت که با اولویت اجرای طرح نگهداشت شهر در منطقه و به منظور 
تحقق حقوق شــهروندی، بهبود کیفیت زندگی و افزایش رضایت شــهروندی؛ 
حصارهــای کارگاهی در محل اجرای پروژه ها مورد بازدید و مواردی که دارای 
مشکل بود، رفع نقص و ساماندهی شد. او در ادامه افزود: در راستای اجرای طرح 
نگهداشت شهر؛ ۱۲۷ حصارگارگاهی اصلاح جایگیری و یا جمع آوری و معبر در 
اختیار شهروندان قرار گرفت. همچنین نسبت به نصب ۳۴ مورد تابلو مشخصات، 
۱۱۹ مورد لفاف کارگاهی و ۹۳ مورد حفاظ کارگاهی املاک در حال ساخت و 

ساز در محورهای اصلی نواحی هفتگانه با تلاش همکاران اقدام شد. 

مجموعه کارآفرینی زنان سرپرست خانوار در 
بازارچه ستارخان راه اندازی می شود

شــهردار منطقه ۲ از راه انــدازی مجموعه کارآفرینی ویژه زنان سرپرســت 
خانوار جنب بازارچه ســتارخان درآینــده نزدیک خبرداد. بــه گزارش روابط 
عمومی شهرداری منطقه۲، مهدی صالحی در نشست هم اندیشی بانوان فعال و 
کارآفرین اجتماعی که با حضورفاطمه قاسم پور، رئیس فراکسیون زنان وخانواده 
در مجلس شورای اسلامی، سوده نجفی،عضو هیئت رئیسه شورای شهر تهران و 
جمعی از زنان فعال اجتماعی برگزار شد، گفت: باتوجه به جایگاه و نقش بانوان 
در خانواده به طورحتم هر فعالیتی درزمینه توانمندسازی بانوان، سرمایه گذاری 
در حوزه خانواده اســت. وی در تشریح زیرســاخت های منطقه در حوزه زنان 
گفت: مجموعه شــهربانو و مراکز توانمند سازی کوثر از جمله زیرساخت های 
موجود برای زنان است که ظرفیت های این مجموعه ها،فرصتی را برای توانمند 
سازی بانوان فراهم کرده است و مدیریت منطقه آمادگی را دارد تا با تمام توان 
و با اســتفاده از امکانات موجود این ظرفیت ها را تقویت کند. صالحی افزود: در 
راســتای حمایت از بانوان کارآفرین و سرپرست خانوار، مجموعه کارآفرینی در 
فضایی به مساحت ۷۰۰متر در آستانه سال نو جنب بازارچه ستارخان راه اندازی 

می شود. 

همایش پدرهای آسمانی با توزیع ۲۰۰ بسته معیشتی 
به نیازمندان برگزار شد

همایش پدرهای آسمانی با توزیع ۲۰۰ بسته معیشتی به نیازمندان همزمان 
با میلاد امام علی)ع( از سوی موسسه امین نیکوکاران و مرکز نیکوکاری شهید 
محمد دشت آبادی در تهران برگزار شد. علیرضا دشت آبادی مدیر موسسه امین 
نیکوکاران اظهار داشــت: همزمان با سالروز میلاد با سعادت حضرت علی علیه 
السلام و روز پدر، موسســه امین نیکوکاران با همکاری مرکز نیکوکاری شهید 
حاج محمد دشــت آبادی وابسته به حســینیه حضرت قمر بنی هاشم)ع( در 
تهران، در ادامه کمک های مومنانه خویش بر اساس فرمان مقام معظم رهبری، 
حضــرت امام خامنه ای) مد ظله العالی( مبنی بر برگزاری رزمایش مواســات و 
همدلی در سی ویکمین رزمایش کمک های خیریه خود با نام »همایش پدر های 
آسمانی«، ۲۰۰ بسته معیشتی و ۲۰۰ کارت  هدیه ۸۰۰ هزار تومانی و همچنین 
۲۰ میلیون تومان کمک هزینه درمانی را در بین نیازمندان تقســیم نموده اند. 
دشــت آبادی در ادامه افزود: از ابتدای شــیوع ویروس منحوس کرونا بیش از 
۲۰۰ هزار بسته معیشتی با کمک خیرین توسط موسسه نیکوکاری امین تهیه 
و بین اقشــار نیازمند در استان های تهران قم خوزستان سیستان و بلوچستان 
خراسان جنوبی قزوین توزیع شده است و مقرر است تعداد ۵۰۰ بسته معیشتی 

توزیع گردد. 

معابر ورودی منطقه ۱9 به فرش گل های بهاری 
مزین شدند

معابر ورودی جنوب شــهر در محــدوده منطقه ۱۹ با اجرای فرش های گل 
رنگ و بوی بهاری به خود گرفته اند. به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه 
۱۹، مهدی هدایت شــهردار منطقه با اشاره به اجرای بیش از ۱۰۰۰ متر مربع 
فرش گل در معابــر این منطقه گفت: در همین راســتا ورودی بزرگراه خلیج 
فارس، پل شهید صنیع خانی، پل واقع در انتهای بلوار شقایق به بزرگراه شهید 
تندگویان، پل حرم و ضلع شمال بوستان ولایت مزین به فرش های گل شدند. 

 مراسم تکریم و معارفه مدیرعامل شرکت مترو تهران 
برگزار شد

مهندس علی امام مدیرعامل پیشین شرکت مترو تهران که از آبان ماه سال 
۱۳۹۶ عهده دار این مسئولیت شده بود، بابت تلاش های صورت گرفته در دوره 
۵۲ ماهــه مدیریت خود مورد تکریم و قدردانی قــرار گرفت. به گزارش روابط 
عمومی و امور بین الملل شرکت راه آهن شهری تهران و حومه )مترو(، مهندس 
مســعود درستی که از سال ۱۳۸۱ در صنایع مترویي سابقه فعالیت و مدیریت 
داشته است، به عنوان یازدهمین مدیر عامل شرکت مترو تهران از بدو تاسیس 

آن معارفه شد. 

ویژه

دبیر بــورد ایمنی شناســی کشــور و عضــو کمیته 
علمی کشــوری مقابله با کرونا با بیان اینکه اگر دو تا سه 
هفته بتوانیم مدیریت درستی اعمال کنیم، بیشتر می تواند 
در کنتــرل اپیدمی به ما کمک کنــد، گفت: همچنین اگر 
مــردم مراعات کنند تــا این مرحله کــه مرحله طوفانی 
ابتلا اســت را بگذارانیم، می توان با آســیبی کمتر از این 
پیک گذشــت. دکتر وجگانی در گفت وگو با ایسنا، درباره 
وضعیت کرونا در کشــور، گفت: جای نگرانی و تاسف دارد 

که به مرگ های سه رقمی رسیده ایم. 
 بــا این حال اگر بتوانیم پروتکل هــای فاصله گذاری و 
استفاده از ماسک را رعایت کنیم، دورهمی ها و مهمانی ها 
را واقعــا تعطیل کرده و از تجمعــات در این مقطع زمانی 
پرهیز کنیم و ضمن اینکه واکسیناســیون نوبت ســوم را 
حتما در اولویت قرار دهیــم، می توان این پیک را کنترل 
کرد. وی درباره ایجاد محدودیت  در فعالیت های اجتماعی، 
گفت: باید در همه مکان های تجمعی، فاصله گذاری رعایت 
شــود. به عنوان مثال اولا بهتر اســت در این شــرایط به 
ویژه در شــهرهای قرمز، مکان هایی مانند سینما، تئاتر و 
ســایر مکان های تجمعی سربســته، باز نباشند و اگر هم 
باز هســتند، حتما فاصله گذاری را رعایت کنند و بیش از 
۳۰ تا ۴۰ درصد ظرفیت را اســتفاده نکنند. در عین حال 
فعالیت های تجمعی غیرضرور باید تعطیل شــود و موارد 
ضروری نیز با حداقل ظرفیت و حداکثر فاصله گذاری انجام 
شود. وجگانی ادامه داد: اگر دو تا سه هفته بتوانیم مدیریت 
درستی اعمال کنیم؛ فاصله گذاری، استفاده از ماسک، عدم 
برگزاری تجمعات و واکسیناسیون را رعایت کرده و انجام 
دهیم، بیشتر می تواند در کنترل اپیدمی به ما کمک کند. 
وی با بیان اینکه افزایش دوباره مرگ های ناشــی از کرونا 
واقعا غم انگیز اســت، گفت: هرچند که گفته می شود که 
مرگ ومیر امُیکرون کمتر است، اما وقتی میزان ابتلا خیلی 
بالا رود، عدد مرگ ومیر هم بالا می رود. بنابراین باید ابتلا 
پایین آید و شیوع ویروس را در جامعه کاهش دهیم تا به 
تبع آن مرگ و میر هم کاهش یابد، اما اگر از ابتلا و شیوع 
ویروس در جامعه پیشــگیری نشود، قطعا مرگ و میر باز 
هم افزایش می یابد. وجگانی تاکید کرد: ارزش پیشگیری 
با ماسک، بسیار زیاد است. افرادی که ماسک زده و فاصله 
را رعایت می کنند، بســیار در پیشگیری از شیوع بیماری 
موثر خواهند بود. باید توجه کرد حتی اگر میزان بســتری 
و مرگ در امُیکرون کم باشــد، امــا وقتی میزان ابتلا بالا 
می رود، همان میزان کم بســتری و مرگ نیز چشــمگیر 
می شود. وی درباره بیشترین سن درگیری در امُیکرون نیز 
گفت: در حال حاضر در امُیکرون ابتلای جوانان و کودکان 
و اطفال افزایش یافته اســت؛ بــه طوری که برخلاف دلتا 

که عمدتا افراد مســن را درگیر می کرد، امُیکرون ســنین 
پایین تر را درگیر می کند. باید در خانواده ها مراقبت زیادی 
از کودکان شــود. وجگانی، آبریزش بینی، گلودرد، تب و. 
. .  را از علائــم امُیکرون برشــمرد و گفت: در حال حاضر 
هر بیماری شــبه سرماخوردگی را باید به امُیکرون نسبت 
دهیــم. اگر مردم بتوانند مراعــات کنند تا این مرحله که 
مرحله طوفانی ابتلا اســت را بگذارانیم، می توان با آسیب 

کمتر از این پیک گذشت. 
از ســوی دیگر، مدیرعامل سازمان بهشت زهرا)س( با 
تاکیــد بر لزوم خودداری از تردد غیر ضروری به بهشــت 
زهــرا در ایام اوج گیــری کرونا ویــروس از افزایش آمار 
روزانه فوتی پذیرش شده در ســازمان بهشت زهرا ناشی 
از ابتــلا به کرونا به ۴۵ نفر خبر داد. ســعید غضنفری در 
گفت وگو با ایســنا، در تشریح روند صعودی جان باختگان 
کرونایی و آمار پذیرش در سازمان بهشت زهرا)س( گفت: 
در حال حاضر با یک هشــدار جدی روبرو هســتیم؛ لذا 
از شــهروندان درخواســت می کنم علاوه بر رعایت شیوه 
نامه های بهداشــتی و تزریق واکســن از تردد غیر ضرور 
به ســازمان بهشــت زهرا خودداری کنند. وی افزود: روز 
گذشــته همزمان با روز پدر رکورد دوســال گذشته تردد 
به بهشــت زهرا شکسته شــد و ورود بیش از ۲۰۰ هزار 
خودرو در یک روز به بهشــت حضرت زهرا ثبت شد. وی 
ادامه داد: بیش از دو هفته اســت که آمار کاملا صعودی 
را در فوتی های ناشــی از کرونا ویروس شاهد هستیم به 
شــکلی که شــمار فوتی های روزانه در این آرامستان هم 

اکنون به حدود ۲۰۰ نفر رسیده و با ادامه این روند شاهد 
افزایش بیشتر فوتی ها خواهیم بود از این تعداد ۴۵ فوتی 
ناشــی از ابتلا به کرونا بوده اســت البته همچنان با آمار 
روزهای بحرانی پیک قبلی فاصله زیادی داریم اما این امر 
لزوم رعایت پروتکل های بهداشــتی و تزریق واکسن را به 

روشنی نشان می دهد. 
انتقاد از آموزش حضوری در مدارس و 

دانشگاه ها
رئیس بخش عفونی بیمارســتان امــام خمینی )ره( با 
اشاره به روند صعودی کرونا در کشور، با انتقاد از اصرار بر 
آموزش حضوری در مدارس و دانشــگاه ها با وجود شیوع 
ســویه بسیار مسری امیکرون، گفت: ما چوب این موضوع 
را خوردیم و باز هــم خواهیم خورد؛ اما، نمی دانم چرا در 
این زمینه مســئولین مربوطه کوتاه نمی آیند. دکتر حمید 
عمادی کوچک در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به اینکه 
جهش امیکرون ویروس کووید۱۹ چندان شــدید و نگران 
کننده نیست، گفت: به آن اندازه که درگیری شدید و مرگ 
و میــر در جهش دلتا رخ داد، در این جهش جدید نگرانی 
نداریم؛ البته برخی از افراد حالات شدید بیماری را تجربه 
می کنند که این گروه کســانی هستند که واکسن دریافت 
نکردند. در واقع بســتری و مرگ و میر واکسن نزده ها در 
صــورت ابتلا به کرونا، به شــکل واضح ۹۰ درصد بیش از 
سایر گروه ها است. او تاکید کرد: این موضوع نشان دهنده 
اهمیت تزریق واکسن است؛ زیرا کسانی که واکسیناسیون 
داشتند حالات کشــنده و خطرناک بیماری کووید۱۹ را 

تجربه نمی کنند. بر این اســاس بیشتر مراجعین ما هم به 
شــکل سرپایی درمان می شوند و کار به بستری نمی رسد. 
وی افزود: در ســوش دلتا معمولا مدت قرنطینه بیماری 
را دو هفته اعلام می کردیــم؛ ولی چون امیکرون بیماری 
نســبتا خفیف تری است بر اســاس مقالات موجود ما هم 
قرنطینه پنج روزه را پیشــنهاد می کنیــم که پس از این 
مدت فرد ناقل ویروســی نباشــد، ولی برخی از موارد هم 
به شکل اســتثنا ممکن اســت که لازم باشــد قرنطینه 
بیــش از ۵ روز در نظر گرفته شــود. او درباره پیش بینی 
شــرایط کرونا در روزهای آتی، تاکید کرد: در مورد کرونا 
پیش بینی کار اشتباهی اســت، اما فکر می کنیم با توجه 
به اینکه آمار روزانه در حال افزایش اســت و در شــاخه 
صعودی پیک قــرار داریم، تا حدود دو هفته آینده به قله 
پیک ششم می رســیم. این متخصص بیماری های عفونی، 
ادامه داد: آمار بستری های فعلی کرونا در بیمارستان امام 
خمینی)ره( حدود ۲۰۰ نفر اســت؛ در حالی که در پیک 
پنجم با ســویه دلتا به ۵۰۰ بستری هم می رسیدیم. این 
نشــان می دهد ظرفیت پذیرش بیمار وجود دارد، اما باید 
بدانیــم که کادر درمان هم خســته شــده اند. وی درباره 
میزان آمادگی بیمارســتان  امام خمینی )ره(،  اظهار کرد: 
تخت های ICU یک مقدار هنوز کافی نیستند که آن هم 
به دلیل کمبود نیســت، بلکه همکاران هنوز به این نتیجه 
نرســیدند که این بخش هــا را در اختیار کرونا قرار دهند؛ 
در مجموع در حوزه دارو، تخت، اکسیژن و تجهیزات فعلا 
کمبــود جدی وجود ندارد. عمادی با انتقاد از بازگشــایی 
حضــوری مــدارس، گفت: این کار اشــتباهی اســت که 
مسئولین وزارت آموزش و پرورش و وزارت علوم اصرار بر 
حضوری کــردن کلاس ها و امتحان ها دارند؛ ما چوب این 
موضوع را خوردیــم و باز هم خواهیم خورد؛ اما، نمی دانم 
چرا در این زمینه مســئولین مربوطــه کوتاه نمی آیند. او 
با تاکید بر اهمیت تزریق و تکمیل واکسیناســیون، ادامه 
داد: تزریق واکســن به خانم های باردار بســیار مهم است 
زیــرا ایمونوگلوبولین از طریق جفت به کودکی که به دنیا 
می آید، می رسد و ایمنی نسبی برای نوزاد ایجاد می شود. 
بیش از یک سال است که واکسیناسیون با انواع واکسن ها 
در حال انجام اســت و اگر قرار بود در جایی واکســن بر 
جنین  اثرگذار باشد حتما سر و صدای زیادی برپا می شد. 
واکسیناســیون کووید۱۹ تاکنون بر مــادران باردار تاثیر 
منفی نداشــته است. ســوش امیکرون به نســبت سایر 
جهش ها بچه ها را بیشتر درگیر می کند و باید حتما کاری 
کنیــم تا برخورد کودکانی که هنوز واجد شــرایط تزریق 
واکســن نیســتند با بیماری کاهش یابد؛ یکی از اقدامات 

مناسب تزریق واکسن به مادران باردار است. 

طوفان ابتلا به امُیکرون 

 ۴ شرط گذر از پیک ششم کرونا با آسیب کمتر
افزایش آمار پذیرش فوتی های روزانه کرونا در بهشت زهرا به ۴۵ نفر

مروری بر تجربه سفر افراد دارای معلولیت به جزایر قشم و هنگام

برای گردشگری ایران باید گریست

معصومه ابتکار:

ادغام با سازمان جنگل ها به سازمان حفاظت محیط زیست آسیب می زند

گروه اجتماعی-ســعید تهرانی: سفر 
و گردشــگری در شــرایط روز اقتصاد ایران 
به عقیده کارشناســان اقتصاد، گردشگری و 
محیط زیســت محرک چرخ اقتصاد و صنعتی 
کم آب بر با ضریب اشتغال بالا در ایران است. 
این صنعت اما دچار لکنت های عمیقی اســت 
که دلیل عمده آن عدم شناخت صحیح و درک 
کافی نســبت به اصول و مبانی گردشگری در 
ســطوح مختلف مدیریتی در مناطق گردشگر 
پذیر و مهم در کشــور اســت که عموماً این 
مناطــق در شــرایط اقتصــادی مطلوبی هم 
قرار ندارند. به تازگــی تعدادی از افراد دارای 
معلولیت از ســفری پرهیجان از جزایر قشم و 
هنگام با سرپرستی ســعید ضروری از فعلان 
گردشــگری و چهــره  شناخته شــده حــوزه 
ماجراجویی بازگشتند. »مردم سالاری آنلاین« 
در گفتگویی کوتاه نظر او را در رابطه با تجربه 
این سفر و زیرساخت های مسیر تهران تا قشم 
برای افــراد دارای معلولیت و جانبازان جنگ 

تحمیلی و مشــکلات پیش روی آنها را جویا 
شــد. ســعید ضروری در مورد چگونگی آغاز 
فعالیت های گردشگری گروهی گفت: »بعد از 
دو سال و با همه گیر شــدن واکسیناسیون و 
فراهم شدن شرایط سفر بنا به درخواست های 
متعدد از سمت افراد دارای معلولیت سفرهای 
گروهی با تعداد محدود آغاز شــد. در سومین 
ســفر گروهی با توجه به شرایط مطلوب آب و 
هوایی در جنوب کشور، سفر به جزایر قشم و 
هنــگام را برنامه ریزی کردیم. مراحل اداری و 
قانونی و بیمه ســفرهای گروهی و مسئولیت 
انجام شــد. با توجه به اقدامات اخیر معاونت 
گردشگری منطقه آزاد قشم در جهت تشویق 
اقامتگاه های بــوم گردی و توجه ایشــان به 
موضــوع گردشــگری جانبــازان و معلولین 
مکاتبات اداری جهت دریافت مجوز کمپ در 
جزیره هنگام و مســاعدت های لازم به عمل 

آمد«. 
نکته مهم در رابطه با ســفر افــراد دارای 

درون شــهری  حمل ونقل  موضــوع  معلولیت 
و برون شــهری است. بســیاری از افراد دارای 
معلولیت بــه دلیل وجود موانع بی شــمار در 
حمل ونقل از ســفر کردن پرهیــز می کنند. 
ضــروری در این رابطه معتقد اســت: »مانند 
تمام مناسب ســازی ها که نمادین و به جهت 
رفــع تکلیــف ظاهری اســت در ایــن حوزه 
هم مشــکلات متعدد و زیادی وجــود دارد، 
ایســتگاه ها از وضعیــت مطلوبــی برخوردار 
هستند اما برای سوارشــدن به داخل قطار و 
پله های قطار هیچ فکری نشده است. در هنگام 
فــروش بلیت قطار هیچ تدابیری برای نزدیک 
بودن بلیت فرد دارای معلولیت به بالابر وجود 
ندارد، تنها یک ویلچر مناســب برای راهروی 
قطار روی ســکو وجــود دارد و این در حالی 
اســت که افراد سالمند زیادی وجود دارند که 
باید مســیرهای طولانی را روی سکو حرکت 
کنند. خدمات ویژه در رابطه با قطار هیچ معنا 
و مفهومی ندارد. به نظر می رسد در طول عمر 
راه آهن در ایران از دوره قاجار تا به امروز هنوز 
هیچ اقدام مؤثری در این رابطه صورت نگرفته 
است. گفته می شــود قطار با رمپ هم وجود 
دارد اما آن قطار هم اقدامی نمادین اســت که 
فقط گفته شود موجود است اما در کدام مسیر 
و به چه تعداد موجود است را کسی نمی داند. 
جانبازان و معلولیــن نیازمند اقدامات مؤثر و 
فوری در این زمینه هستند و آن ها باید بتوانند 
مانند سایر افراد جامعه از خدمات حمل ونقل 
ریلی اســتفاده کنند«. این روزنامه نگار حوزه 

سفر و عضو کمیته پارارفتینگ در فدراسیون 
بین المللــی رفتینگ )قایق رانــی در آب های 
خروشــان( در رابطه با اهداف این سفر خود 
به »مردم سالاری آنلاین« گفت: »فراهم شدن 
امکانات جدید در جزیره قشم درزمینه کایاک 
ســواری در جنــگل حرا نکته بســیار مهم و 
هیجان انگیزی بود که دوســت داشتم اعضای 
گروهم آن را تجربه کنند، تماشــای پرنده ها 
بدون تخریب ذخیره گاه زیســت کره به شکل 
اصولی و صحیح با اجرای شرکت ساحل سبز 
و حضور اعضا تیم ملی قایق رانی در رشته های 
مختلف و حضور رئیس هیئت قایقرانی قشــم 
ایمنی برنامــه را دوچندان می کرد. این اتفاق 
به مناســبت روز جهانی تالاب ها و با همکاری 
اداره محیط زیست منطقه آزاد قشم در اسکله 
جنــگل حرا کورزیــن انجام شــد. این اتفاق 
ارزشــمند و مهم تلخی های عــدم همکاری 
مســئولان جزیره هنگام را شست و با خودش 

برد«. 
سفر و گردشــگری با محور طبیعت گردی 
و با درون مایه ماجراجویــی برای افراد دارای 
معلولیت در شــرایطی که ســفرهای ساده و 
عمومی برای این قشــر از جامعه در دسترس 
نیســت موضوع جدید و حتی عجیبی است. 
ســعید ضروری در رابطه با مشکلات پیش رو 
اظهار داشــت: »ما در قشم مشکلات چندانی 
نداشــتیم، اقامتگاه الیاس قبــل از حضور ما 
مناسب سازی اولیه را انجام داد و آقای مهدی 
زارعــی معاونت فرهنگی گردشــگری منطقه 

آزاد قشم با توجه به اقدامت گذشته در جهت 
تأکیــد بر مناسب ســازی زمینه ســازی برای 
قشــمی برای همه در بحث گردشگری چراغ 
امیــد را در دل ما روشــن کردند که می توان 
تغییر در دســترس پذیری قشم ایجاد کرد اما 
با توجه به قانون عمر کوتاه مدیریتی در ایران 
این حرکت در نطفه خفه شــد و ایشان تغییر 
پیدا کردند. با وجود عدم داشــتن مسئولیت 
همچنــان هر جا کــه امکان داشــتند همراه 
گروه بودند و نشــان دادند از بدنه گردشگری 
هســتند. مدیریت جزیره هنــگام هم مجوز 
کمپ را مســاوی با بر عهده گرفتن مسئولیت 
گروه اعلام کردند که این گواه روشنی بر عدم 
آشــنایی با اصول و مبانی اولیه گردشــگری 
است. رفتارهایی این چنینی باعث می شود بین 
افرادی که قانونی عمل می کنند و افرادی که 
غیرقانونی عمل می کنند فرقی وجود نداشته 
باشــد و همین موضوع باعــث بروز رفتارهای 
گردشگری  مقاصد  مدیریت  می شود.  ناهنجار 
یک علم است، علمی مهجور و ناشناخته که در 
برابر یادگیری آن مقاومت بالایی وجود دارد. 
امیدوارم حضور افراد غیر مرتبط با گردشگری 
ممنوع شــود در غیر این صورت باید به حال 
گردشــگری ایران گریســت. ما باوجود همه 
موانع همچنان ســفر و تجربه کسب می کنیم 
چراکه معتقد هســتیم تا ما بــا اراده و تلاش 
خود وارد جامعه نشــویم جامعه هیچ گاه ما را 
به رسمیت نخواهد شــمرد و فراموش نکنیم 

معلولیت شانسی است برابر برای همه«. 

ادغام دو ســازمان حفاظت از محیط زیست 
و جنگل ها، دهه هاســت که به عنوان یک ایده 
مطرح شــده است. در دی ماه امسال نیز رییس 
سازمان حفاظت محیط زیســت با درخواست 
رســمی از رییس جمهوری خواستار اجرای این 
طرح شد. رییس اسبق سازمان حفاظت محیط 
زیســت ضمن توضیح سیر تاریخی این موضوع 
می گوید: در حال حاضر با ادغام این دو سازمان، 
طرفی که آسیب خواهد دید، محیط زیست است. 
معصومه ابتکار در گفت و گو با ایسنا درباره طرح 
ادغام سازمان حفاظت محیط زیست و سازمان 
جنگل ها و مراتع خاطرنشان کرد: موضوع ادغام 
این دو سازمان طی ســال ها بارها مطرح شده 
است حتی یک بار در اواخر سال ۱۳۵۸ و دوره 
ریاست مرحوم تقی ابتکار با حکم شورای انقلاب 
که در آن زمان حکم قانون را داشــت، سازمان 
جنگل ها با ســازمان حفاظت محیط زیســت 
ادغــام و زیرمجموعه ســازمان حفاظت محیط 
زیســت شــد. وی با اشــاره به چالش های این 
طرح ادامه داد: سازمان حفاظت محیط زیست 
از این طرح اســتقبال کرد اما سازمان جنگل ها 
مقاومت شدیدی نشــان داد. بخش جنگلبانی 
به شدت معترض بود و حتی تهدید به اعتصاب 
کرد و دولت موقت به علت فشــارهای سنگین 
و مخالفت هــای زیاد تصمیم بــه لغو این طرح 
گرفت البته مشــکلات تنها به بخش جنگلبانی 
ختم نمی شــد و نبود حق بهره برداری و تفاوت 
نگاه دو سازمان نیز از موارد مورد بحث بود. نگاه 
سازمان حفاظت محیط زیست، حفاظتی است 
و بــه جز حیات وحش در موارد دیگر اختیارات 
بهره برداری ندارد. عمده نقش و مســئولیت این 
سازمان، حفاظت و سیاســتگذاری در راستای 
توســعه پایدار است. به هر حال پس از چند ماه 

این حکم لغو شــد و به وضعیت سابق برگشت. 
ابتکار ضمن اشــاره به مفید بــودن آن طرح و 
ادغام این دو سازمان در سال های نخست پس از 
انقلاب گفت: از نظر من آن زمان ادغام دو سازمان 
درست بود و با ادغام محیط بانی و جنگلبانی نگاه 
متفاوتی در قبال مراتع ایجاد می شــد. تلاش ها 
برای اجرای این طرح تا دولت هفتم و هشــتم 
هم ادامه داشــت چراکه رونــد تخریب مراتع و 
چرای دام از کنترل خارج شده بود و مشکلاتی 
در حوضه آبخیز وجود داشت.  وی افزود: موضوع 
جنگل ها و پهنه های زیستی در زمان مسئولیتم 
در سازمان حفاظت محیط زیست اهمیت زیادی 
داشت و به عنوان کانون های اصلی تنوع زیستی 
شناخته می شدند بنابراین طرح ادغام ارائه شد 
و حتــی در یکی از کمیســیون های دولت رای 
آورد اما با مخالفت جدی وزیر جهاد کشــاورزی 
وقت این رای برگشــت. در دولت های هفتم و 
هشــتم مطالعات زیادی روی مضرات و منافع 
این طرح انجام شــد کــه آن موقع همه موافق 
این طرح بودیم. پس از آن مســائل و مشکلاتی 
مانند تغییر کاربری برای بهره برداری از جنگل ها 
مطرح شد. رییس اسبق سازمان حفاظت محیط 
زیست اضافه کرد: بسیاری از طرح ها در آن دوره 
به مشــکل برخوردند. طرح کاداســتر که طرح 
بســیار مهمی اســت با مخالفت و تاخیر مواجه 
شــد. طرح های دیگر نیز مانند آمایش سرزمین 
و مدیریــت عرصه های ســرزمینی که از همان 
سال ها دنبال می شد، به سازمان برنامه داده شد 
و مورد مخالفت قــرار گرفت البته این طرح در 

اواخر دولت دوازدهم با نگاه حفاظت از ظرفیت 
زیستی تصویب شد. 

ابتکار در ادامه با اشاره به طرح های جایگزین 
ادغام این دو ســازمان اظهارکرد: طرح ادغام به 
نتیجه نرســید و در پــی آن روش های دیگری 
مانند افزایش مســاحت پهنه هــای جنگلی به 
عنوان مناطق حفاظت شــده در دســتور کار 
قرار گرفت که افزایش ۱۱ درصدی مســاحت 
این مناطق و اضافه شدن پارک های ملی پابند 
و کیاسر به لیســت مناطق حفاظت شده از آن 
جمله بود همچنین تــلاش کردیم بهره برداری 
تجــاری از جنگل ها متوقف شــود تــا بتوانیم 
نظارت ها را بر این مناطق بیشــتر کنیم. رییس 
اســبق ســازمان حفاظت محیط زیست اضافه 
کرد: در اواخر دولت هشتم نیز بحث ممنوعیت 
بهره برداری از معادن در جنگل ها و توقف فعالیت 
کارخانه های کاغذ و چوب براساس سیاست های 
آمایشــی و ضوابط اســتقرار مطرح شــد که 
متاســفانه در دولت های نهم و دهم بسیاری از 
آن ها برگشت خوردند و برعکس ۵۰ واحد بهره 
برداری جدید چوب و کاغذ ایجاد شد. از اقدامات 
مفید در دولت یازدهم که به نتیجه رســید ولی 
کمتر انعکاس یافــت، ارائه ۱۵ لایحه و تصویب 
تعدادی از مهم ترین آن ها مثل قانون هوای پاک، 
حمایت از محیط بانان، حفاظت، احیا و مدیریت 
تالاب های کشــور و حمایت از حیوانات بود که 
آخری در دولت دوازدهم به نوبت تصویب رسید. 
وی افزود: از دیگر مشــکلات، یارانه پنهان برای 
چــرای دام و مجانی بودن پروانه چرای دام بود. 

در واقع دامدار احساس نمی کرد نسبت به مرتع 
مسئولیتی دارد. اعتقاد داشتیم که جنگل باید 
برای هر دامدار قرارداد بیاورد و تعرفه چرای دام 
واقعی شود تا دامدار احساس نکند، مرتع رایگان 
است. از اشــتباهات صورت گرفته هم واگذاری 
مرجعیت تنوع زیستی به وزارت جهاد کشاورزی 
بود که ذاتا نگاه بهره برداری دارد و حتی بخشی 
از حشرات را آفت می داند. رییس اسبق سازمان 
حفاظت محیط زیســت با اشــاره بــه تعارض 
گفتمان میان دو ســازمان جنگل ها و مراتع و 
سازمان حفاظت محیط زیســت اظهارکرد: در 
مجموع در دولت یازدهــم بحث ادغام به علت 
پیچیدگی ها و تعارضاتی که حتی در گفتمان نیز 
وجود داشت، دنبال نشد. این تعارض خود را در 
حاکمیت نسبت به منابع طبیعی و تنوع زیستی 
نشان می داد. وی تاکید کرد: از نظر من اگر این 
تناقضات درست مدیریت می شد، از بین می رفت 
و نگاه متعادلی در مدیریت پایدار جنگل ها ایجاد 
می شد اما مقاومت در مقابل طرح های حفاظتی 
به شــدت بالا بود و هســت حتــی ممنوعیت 
بهره بــرداری تجاری جنگل ها کــه با همکاری 
مجلس قبل تصویب و اجرا شد هنوز با مخالفت 
روبروست و تلاش می شود تا این قانون در برنامه 
هفتم توســعه جایی نداشته باشــد. اگر قوانین 
اصلاح می شد و تقویت نهادهای مدنی و جوامع 
محلی روستایی صورت می گرفت، به طرح ادغام 
می شد که امیدوار بود اما اکنون که تعارضات تا 
این میزان بالا گرفته اســت و اجرای این طرح 
دیگر توجیه منطقی ندارد.  رییس اسبق سازمان 

حفاظت محیط زیســت با تاکید بر پیامدهای 
منفی ادغام سازمان جنگل ها و سازمان حفاظت 
محیط زیســت در حال حاضــر اظهار کرد: اگر 
ادغام این دو ســازمان در وضعیت فعلی انجام 
شــود، طرفی که آســیب خواهد دید سازمان 
حفاظت محیط زیســت است که پس از ادغام، 
زیر مجموعه یک معاونت بزرگ تر خواهد شــد، 
در حالی که اکنون سازمانی مستقل زیر نظر نهاد 
ریاست جمهوری است. سازمان در حال حاضر 
اختیــارات خوبی دارد که البتــه برخی از آن ها 
مانند کنوانســیون تنوع زیستی باید به سازمان 
حفاظت محیط زیست برگردد. در صورت ادغام 
نکته خطرناک این اســت که مشخص نیست 
کدام ســازمان نقش حاکمیتــی و اختیارات را 
خواهد داشت و کدام ناظر خواهد بود؟ابتکار در 
پایان با اشاره به تجربه های پیشین در این زمینه 
گفت: ادغام جهاد و وزارت کشاورزی نیز تبعاتی 
داشته است و این دستگاه ها مورد سوء استفاده 
رانت خواران و دلالان قرار گرفته اند. ادغام سازمان 
حفاظت محیط زیست و سازمان جنگل ها اکنون 
و در اوضاع فعلی مفید نیست و باید روی موارد 
دیگری مانند قانون حفاظت از جنگل ها، قانون 
حفاظــت از تالاب ها، حفاظت آب و خاک و هوا 
و جلوگیری از بهــره برداری از جنگل ها تمرکز 
شود. آمایش سرزمین نیز باید با جدیت پیگیری 
و شورای عالی حفاظت از محیط زیست تقویت 
شــود. اگر می توانستیم ادغام را به شکلی انجام 
دهیم که منجر به نگاه حفاظتی شــود، شرایط 
خوبی ایجاد می شد ولی بعید به نظر می رسد که 
چنین اتفاقی بیفتد. قدرت لابی گری در شرایط 
فعلی در اختیار ســمت مقابل است و سازمان 
حفاظت محیط زیست فعلا دست پایین تر را در 

صورت ادغام خواهد داشت. 


